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 المستخلص 

شاع  عم  اققةام ةاقدراساة  في منطقة جازان وعدم وجود دراساات عميةة سااةقة Euphorbia inarticulata Schweinfإن وجود نبات 

–GC)مطةاف اقكتمة ) -معرفة اقيكونات اقكةيةائةة اقنباتةة قميساتلمااات ةاساتلدام جهاز مروماتوفرافةا اق از -1اقحاقةة واقتي تهدف اق : 

MS  تقةةو فعاقةة -2واقيةثانوو.  والإ ثةل أساااةتات نوهذه اقيساااتلمااااات تو اقحااااوو عمةها ةواساااطة ايساااتلهك اقتع   ي ةاقهكساااا

(، يه ا MCF-7ضاد لاهلاة انوا  م  اقله ا اقسارنانةة هي يه ا سارنان اقثد  ) ميضااد  قمسارنان(,  in vitroملتبر ا )اقيساتلمااات 

قميةكروةات.  مذقك فعاقةاتها ميضااد و وقدرتها عم  ازاقة اقشاوارد اقحر (،  HEPG2ه ا سارنان اقكبد )( و ي PC-3سارنان اقبروساتاتا )

اقسامةية  اقبةضاا  اقتعارب جرذانعم    جم/جم 400و / أو   250ةعرعات  (in vivoق  عم  اقحةوان )يساتلم  اقيةثانواقتقةةو فعاقةة  -3

ةاسااتلدام رةاعي   منيوذج مرضاا  (HCCاقتي تو تحفة  اصاااةتها ةساارنان اقكبد ) واقعرذان(  ve control+)موجبة  ميعيوعة ضاااةطة 

ئةة اقكةيةا   اقيؤشاراتوتو اقتأمد م  اقفعاقةة عبر مهحظة اقت ةرات في الأنساعة و  4DENA/ CCIممور د اقكرةون واقدا ا ثةل نةتروزامة  

مثر وفر  في لأم  ا ا تمان لاهلاي اقترةةنو د وهي م  ضاي  مرمبات β-amyrin و lupeol أوضاح  اقنتائج أن مرمبات .قمحةواناتاقحةو ة 

جية  اقيسااتلماااات ةةنيا مان  اقسااتةرو دات امثر وفر  في مسااتلماااي اقهكسااان و الإ ثةل أسااةتات، ةةنيا في مسااتلم  اقيةثانوو مان  

هو  E. inarticulataقنبات  أظهر أن مسااتلم  اقيةثانوو الأحياض اقدهنةة هي الأمثر وفر . اقتقةةو اقيلتبر  ضااد اقله ا اقساارنانةة،

 مثر فعاقةة ضاد اقيةكروةات اقيساتلدمةالأومذقك   نشاانا ف  ازاقة اقشاوارد اقحر  الأمثر فعاقةة ضاد اقله ا اقسارنانةة اقيساتلدمة والأعم 

ناا  أن  In vivoاقتعارب  جرذان عم نوق  اقيةثا دراساة سايةة اقيساتلم  أظهرت   .مقارنة ةنتائج مساتلماا  اقهكساان واي ثةل اساةتات

ظائ  اقكبد و ققةو معنو ة اقكةيةا  اقحةو ة، فتو تولاةق ت ةرات  مؤشااارات اما دراساااة ت ةرات .جم/جو 4هي  قمعرعة اقفيةة  اقييةتةاقعرعة 

م  يهو فةر اقيعاممة وذقك اقضااةطة  مقارنة ةاقيعيوعة[ HCCمسارنان  ق اقيرضا نيوذج اقيعيوعة  قاقدم  فيالأورام   ودييتواقكم  

يسااااتو اات الأقبومة  ق واينلفااض اقيعنو ايورام دييت و وظاائ  اقكم ، مؤشااااراتو نشااااطاة ان  ياات اقكباداقيعنو اة لأ  ااد  اق

، جم 400أو   جم 250ةاقعرعات اقتاقةة   E. inarticulataنبات اقيةثانوق  قيسااتلم  وقد اظهرت نتائج اقتعر  اقفي  قم والأد بونةكتة .

قةاسااات  قةو أظهرت مقارنة  ميا  اقيذمور  أعهه قتقارب اقيسااتو  اقطبةعي.الإن  يات واقيؤشاارات واقدييت نشااطة  لأ  معدي معنو ا  اتألاةر

ارتفاعا معنو ا في مساتو  مل م  ةقةو اقيعيوعة اقضااةطة  HCC اقيرضا  نيوذج اقعرذانمضاادات الأمساد  في اقكبد واقكم  قيعيوعة 

داز اقياقوناقدها د وامسةد اقنةتر ك وانلفاضا معنو ا في مستو  اقعموتالاةون ونشان ان  يات اقسوةرامسةد د سيةوتاز واقعموتالاةون ةةراومسة

أو  250محل اقدراسااة تة  قعرعأ  م  اة اقيعرعة فيةا اقيعيوعات  نتائج  سااعم   في اقكبد واقكم . في حةترانساافةراز -اس-واقعموتالاةون

  اقعرذان  نيوذج  معيوعة ف اقنسااةعةة،  وقد أظهرت اقدراسااةاقيعيوعة اقضاااةطة. اقيناظر  في قةو ةاقمقارةة   معنو ا  ا مج/مج تحساان 400

واقتمة     حدوث تضلو شد د في اققنا  اقافراو ة، وإنحهو فعو  حاد في يه ا اقكبد م  إزد اد في عدد اينو ة، HCCاقيااةة ةاقسرنان 

 ف   ، واتساا  واحتقان اقور د اقباةي، وتكالار وإنتشاار يه ا اقكوةفر. ةالإضاافة إق  تعي  اقله ا الإقتهاةةة وت ةرات دهنةةاقباةةةينطقة اقفي 

 اتحسان جم 400ةترمة   اقيعرعة فيةا  اقعرذان. ةةنيا أظهر مبد  وتنكرز في اقله ا اقكبد ة ووجود ن    وتكالار اقنساةج اقضاام اقساةتوةهزم

م  ظهور نفة  قتضالو لأنو ة وازدواج أنو ة قله ا   قةشااة  اقطبةعي جم 250اقكبد  مقارنة ةتألاةر اقعرعة اقفيةة ايقل في اقنساةج  امبةر

تفكك اقحو اااهت اقكمو ة، وجود تورم  أظهرت    HCCاقنيذج اقيرضاا قشاار  اقكم  قيعيوعة  . مذقكمبد ة وظهور سااةتوةهزم رفو  

لأوعةاة اقادمو اة م  ترامو في اقله اا الإقتهااةةاة واحتقاان وتضاااالو في الأوعةاة اقادمو اة، وتعي  قمله اا أحااد اة اقنوا  م  ت ا اد في حوو ا

وع  الأنسااعة اقضااامة اقمةفةة، وتومل وموت قمله ا، ماقله ا اقطهئةة ذات اقنواه في اناةةك اقكمةة، م  حدوث ن    ةة  ايناةةك. اما معي

فكان  منطقة اققشاار  نبةعةة ومان  مل مكونات ترشااةد اقدم اقكمو ة  جم/جم 400أو   250اقيةثانوق  ةاقيسااتلم   اقيعرعة فيةا  اقعرذان

 renal corpusclesا في اقله ا اقطهئةة واما منطق   [ وا ضاا  ايناةةك اقكمو ة نبةعةة ةاساتثنا  ةع  الأناةةك اقكمو ة اقتي أظهرت تورم 

نيوذج م   ممبد ووأوضاح  في فقد ظهرت ةاساتلدام اقااب ة اقيناعةة  Bcl-2و   Bax ضاا  نبةعةة. اما ةاقنسابة قبروتةنات اقنلا  فكان  ا

في اقساةتوةهزم قله ا اقكبد واقحو ااهت والأناةةك اقكمو ة ، ةةنيا  مان هناظ ظهور  Baxةروتة  تااب  روظه  HCCاقعرذان اقيرضا 

قله اا اقكباد  ةاا وقاائا تاألاةر   HCCقمعرذان نيوذج  يسااااتلم  اقيةثاانوقةااق اقيعيوعاات اقيعرعاة فيةاا  ةةنياا أظهرت. ةااهتاا  -2Bcl ةروتة 

 Bcl-2.و   Baxتكون ةروتةنات اقتحكو ف ع  نر ق  عم  اقعرعة وهو تألاةر  عتيدموت اقله ا اقيبرمج  واقكم  ضد

  



Histological Studies on the Effect of Euphorbia Inarticulata Plant Extract On Liver 

and Kidney Tissues in Rats: In Vitro and In Vivo Study 

By: Ghaliah Hussain S Almalki 

Supervised By: Prof. Dr. Samar Omar Abdullah Rabah 

Abstract 

The existence of Euphorbia inarticulata Schweinf in Jazan region and lack of literature researches on it 

encourage the present study for 1- phytochemical screening by GC–MS of the active components of 

fractionated extractions, hexane, ethyl acetate and methanol plant extracts. 2- In vitro evaluation of their 

anticancer activity against three cell lines, breast carcinoma (MCF-7), prostate (PC-3), hepatocellular 

carcinoma (HEPG2), antioxidant and their antimicrobial potentials assessment. 3-In vivo evaluation of the 

methanol extract administration dosed 250 and/or 400 mg/kg in normal and hepatocellular carcinoma 

(HCC) rat model induced by DENA/CCl4 through biochemical and histopathological investigations. Results 

showed that lupeol and β-amyrin were the most abundant triterpinoids in all extracts and the most abundant 

in hexane and ethyl acetate were steroids while in methanol were fatty acids. In vitro, E. inarticulata 

methanol extract showed the highest activity against used cancer cell lines. As well as the highest in free 

radical scavenging activity. Moreover, the most effective against used microbes all as compared to hexane 

and ethyl estate extracts results. In vivo LD50 estimated for orally administered methanol extract in rats was 

4 g/kg. Biochemically, serum's liver and kidney function markers and tumor markers altered in the rat HCC 

model group as compared to the control values through significant increased AST, ALT, ALP, LDH and -

GT enzymes activities and urea, uric acid, creatinine, T-BIL, AFP, TNF- IL-6 and significant decreased 

albumin and adiponectin levels. Supplementation of E. inarticulata methanol extract by either 250 mg or 

400 mg to the animal model showed significant reverse in the aforementioned enzymes activities and the 

other biochemical levels. The higher dose showed advantage over the lower one in normalizing the AST, 

LDH and -GT enzymes activities. The liver and kidney antioxidants parameters estimated showed in HCC 

group as compared to control values significant increase in liver and kidney MDA and NO contents and 

significant decrease in the tissues GSH content and SOD, GPx and GST enzymes activities. Both 250mg 

and 400mg rat model supplemented groups recorded significant reverse of the aforementioned tissues 

antioxidants as compared to the corresponding values of the rat model group. Histopathologically, HCC 

group showed severe bile duct hyperplasia, severe vacuolar degeneration in hepatocytes with nuclear 

Pyknosis, fibrosis in portal area, congested and dilated portal vein, hyperactivation and proliferation of 

kupffer cells, inflammatory cells aggregation, cytoplasm fatty changes, hemorrhage proliferation of 

connective tissue and necrosis of hepatocytes. While, liver section of 400 mg treated rats showed slight 

karyomegally of hepatocytic nuclei and foamy cytoplasm of hepatocytes and bi nucleation of hepatocytes. 

While, kidney cortex of HCC group revealed dissociation of glomerulus, perivascular oedema, 

inflammatory cells infiltration and congested hypertrophied blood vessel, focal mononuclear aggregation, 

fibrous connective tissue proliferation, necrosis and a nucleated epithelial cell in the renal tubules and 

intertubular hemorrhage. The supplemented model with either 250 or 400 mg/kg extracts detected normal 

cortical region with normal renal corpuscles and renal tubules except some renal tubules showed swelling 

of epithelial cells and normal medullary region. The Bax and Bcl-2 protein in liver and kidney 

immunostaining showed in HCC model group, Bax immunostaining in the cytoplasm of liver cells and 

glomeruli and renal tubules, while faint cytoplasmic reaction to Bcl-2 antibodies. The methanol extract 

supplemented groups showed protection effect in a dose dependent manner of the hepatorenal apoptosis in 

the HCC induced rat model by downregulation of the Bax and Bcl-2 protein expressions. 
 

 


